

「So Far So Close-思念的味道」-創作研究

學生：張舜雯

指導教授：張恬君 博士

國立交通大學 應用藝術研究所視覺傳達設計組 碩士班

摘 要

“心田只要澄明清虛，智慧收成必然豐饒。” -----William Wordsworth.

藝術創作，是條追尋自我價值、傾聽內心的心靈道路，沒有起點，沒有終點，只有用生命與靈魂，獨自完成的愉快旅程。最感動人心的藝術，就在生活之中，就在內心深處，那裡有通往所有情感的源頭，而親情就是其中一種。

自古至今，親情一直是個甜蜜而沉重的負荷。它帶著複雜而深厚的情感基礎，時而令人倍感溫暖，時而感到黏膩，那是因為親情有著血濃於水的本質、心照不宣的默契與密不可分的情感特性。雖然一家人相隔千里，但親情卻不會因此淡忘消失，這般思念的情感，反而深植每個人的心中。即使不能相聚，透過情感的溝通與交流，仍能感受到親情的溫暖與甜蜜。

本創作研究透過藝術創作的展現，以「等待」、「家」、「寂寞的夜晚」、「想念你們的白天·晚上」等系列作品，詳細而深刻的記載著、刻畫著親情間的思念絮語。隨著心靈沉澱與內省，對於生命有著更深刻的體悟與成長。透過作品，化為符號，把家人相處時的甜蜜回憶與一個人生活時的體驗，藉由複合媒材的創作形式，探討人類生命裡，對親情的渴望與難以割捨的情感表現。

關鍵字：思念、親情、回憶、複合媒材

“So Far So Close- The Reminiscence of Family Love”

Student : Shun-Wen Chang

Advisor : Dr. Tien-Chun Chang

Institute of Applied Arts

National Chiao Tung University

ABSTRACT

“That we can feed this mind of ours, in a wise passiveness.”

-- William Wordsworth.

Art creation is a passage for our mind to search our self-value and listen to the voice our heart. Art creation is an endless journey. Only the solitude life and calm soul can help to accomplish this happy journey. The most touchable material for art exists in our life. It leads us to the fountain of emotions and passions deep inside our heart. The love of family is just this kind of emotion.

From the past to the present, the love of family is always a heavy but sweet burden for us. The bond of family is so inseparable that we share our mutual understanding and strong feelings between one another. Therefore, it carries deep and complex emotions that make us taste the warm and intensive feeling at the same time. Although the family members are far away from each other, the love of family will never fade. The reminiscence of family ineradicably exists in the heart of each family member. Even if we cannot be together, we communicate and exchange our feeling together, and that is the power of family love.

This analysis of my creation aims at analyzing the expression of my art creation. It strongly presents the affectionate reminiscence of family by means of my series pieces— “Waiting”, “Home”, “The Night of Loneliness”, “Missing You Day and Night”, etc. The pondering upon mind brings the “wise passiveness” (Wordsworth), then we appreciate and learn from life more deeply. The sweet memory for family reunion and the feeling of live alone turn to the symbols in my creation. Moreover, the medium of mixed media is the way to expresses the yearning for the love of family, and the indivisible emotions for human beings.

Keywords: Reminiscence. The Love of Family. Memory. Mixed Media